

ល្ខោនតុក្កតាខ្មែរ

យោងតាមឯកសារសិលាចារឹក លេខ K-១៥៥ ជាសិលាចារឹកនៅប្រាសាទលលៃ ចុះកាលបរិច្ឆេទចុងសតវត្សរ៍ទី៩ (៨៩៣) ក្នុងរជ្ជកាលព្រះបាទយសោវរ្ម័ន និងជំនឿលើ ព្រហ្មញ្ញសាសនា ដែលមានចែងពីសិល្បៈការិនីសម្តែងសិល្បៈតុក្កតា “តុក្កតា Ku Tuktar” ឧទ្ទិសថ្វាយចំពោះអាទិទេពសួរៈសូតិ អាទិទេព តំណាងវេហាពីរោះ និងសិល្បៈនោះ គឺ ខ្មែរយើង មានសិល្បៈល្ខោនតុក្កតា តាំងពីសម័យមុនកសាងប្រាសាទអង្គរវត្តមកម៉្លោះ។^១ យ៉ាងណាមិញ យើងមិនបានដឹងច្បាស់ថា តើតុក្កតានោះធ្វើពីអ្វី? មានរូបភាពយ៉ាងណា? ជាតុក្កតាដែលជើតដោយដងសន្ទូច (ដូចស្បែកតូច) ឬជាតុក្កតាដែលប្រើខ្សែព្យួរសម្រាប់ ញាក់ ឬក៏មានលក្ខណៈផ្សេងពីនេះ។

តាមការការសិក្សាស្រាវជ្រាវរកព័ត៌មានជាច្រើនឆ្នាំ នៃក្រុមស្រាវជ្រាវដឹកនាំដោយ លោក ពេជ្រ ទុំក្រវិល ស្តីអំពីទស្សនវិយកាលល្ខោនតុក្កតានេះ កាលពីច្រើនឆ្នាំមុនសង្គ្រាម ឆ្នាំ១៩៧០ បានផ្ទុះឡើង យើងខ្ញុំជានិស្សិតនៃសាកលវិទ្យាល័យភូមិន្ទវិចិត្រសិល្បៈ ធ្លាប់ បានឮលោកសាស្ត្រាចារ្យ ប៉ុល សំអឿន (សាស្ត្រាចារ្យសាលាល្ខោនជាតិ) ក្រោយមក លោកបង្រៀននៅមហាវិទ្យាល័យសិល្បៈនាដសាស្ត្រ បានមានប្រសាសន៍ថា កាលពីនៅតូ ចៗ លោកធ្លាប់បានមើលល្ខោនតុក្កតាធ្វើអំពីដីដុត ដែលអ្នកស្រុកនិយមហៅថា “ហ៊ុំដុំដី” នៅឯស្រុកកំណើតរបស់លោកក្នុងខេត្តបាត់ដំបង។ ហើយក្រោយមក តុក្កតាហ៊ុំដុំដីនេះ ក៏ បាត់បង់ទៅដោយមិនដឹងមកពីមូលហេតុអ្វីឡើយ។^២

ក្រោយរបប ប៉ុល ពត ក្រុមស្រាវជ្រាវ បានទទួលដំណឹងថា នៅភូមិកំពង់ត្រយ៉ែង ឃុំ ពួក ស្រុកពួក ខេត្តសៀមរាប ធ្លាប់មានទំនៀមធ្វើរូបតុក្កតាពីលើ ក្រណាត់ញាត់សំឡឹត ហើយធ្លាប់បានសម្តែងជូនអ្នកស្រុកមើលម្តងម្កាលផងដែរ។ លុះមកដល់សង្គ្រាមស៊ីវិល ចាប់ផ្តើមឡើងនៅឆ្នាំ១៩៧០ ទម្រង់សិល្បៈតុក្កតានេះ ក៏បាត់បង់សូន្យតែម្តង។^៣

^១ ពេជ្រ ទុំក្រវិល ២០១០: ១១៣

^២ ពេជ្រ ទុំក្រវិល ២០១០: ១១៣-១១៤

^៣ ពេជ្រ ទុំក្រវិល ២០១០: ១១៤

អត្ថបទ៖ ល្ខោនតុក្កតាខ្មែរ

លោកពេជ្រ ទុំក្រវ៉ិល បានអះអាងថា ព័ត៌មានស្តីពីសិល្បៈតុក្កតា ដែលសម្តែងជា ទស្សនីយភាព គឺមានអ្នកជើង មានវង់តន្ត្រីប្រគំដួន និងមានពាក្យចរចារបៀបល្ខោន។ ក្រុមអ្នកកត់ត្រា ក៏ធ្លាប់បានមើលដែរ កាលនៅពីកុមារភាពក្នុងពិធីបុណ្យបញ្ចុះសីមាវត្ត ដែលអ្នកធ្វើរូបតុក្កតាទាំងនោះមកពីខេត្តកំពង់ឆ្នាំង គឺគាត់ធ្វើរូបតុក្កតាដែលជាទិដ្ឋភាព ភូមិស្ថានស្រុកស្រែចម្ការ បង្ហាញពីទេសភាព និងសកម្មភាពក្នុងភូមិស្រុកដែលមានវត្ត អារាម មានវាលស្រែ មានដើមឆ្នោត គុម្ពបុស្សី បឹងត្រពាំង មានព្រះសង្ឃនិមន្តបិណ្ឌបាត្រ មានដួនចាស់រាប់បាត្រប្រគេនព្រះសង្ឃ នារីៗជាជួរស្ទូងស្រូវ មានគោ ក្របីស៊ីស្មៅក្នុងវាល ស្រែ មានមាន់បណ្តើរកូន និងកូនក្មេងតូចៗលេងល្បែងផ្សេងៗ ឬបក្សីទំលើចុងឈើជា ដើម ដែលគេរៀបចំដាក់តាំងនៅលើតុ ឬគ្រែធំៗ (របៀបតាំងតុ ឬតាំងពិព័រណ៍) ហើយរូប ភាពទាំងនេះ ចងក្លាប់ដោយខ្សែដែលអាចឱ្យធ្វើសកម្មភាពបាន។ ចលនាទាំងនោះ ជា ចលនាច្រំដែលៗដូចជាព្រះសង្ឃបើកគម្របបាត្រ យាយចាស់រាប់បាត្ររួចដកដៃមកវិញ ទើបព្រះសង្ឃគ្របបាត្រ នារីៗស្ទូងរួចងើប (ឱនងើបៗ) សត្វគោក្របីឱនស៊ីស្មៅ សត្វស្លាប លើចុងឈើ ទទះស្លាបរួចដាក់ស្លាបមកវិញ សត្វមាន់ឱនចឹកចំណីជាដើម។ ឯខ្សែ ចំណង់រូបទាំងអស់នេះ ត្រូវចងក្លាប់ទៅនឹងខ្សែមេមួយ (តាមបច្ចេកទេសរបស់គេ) រួចចង ក្លាប់នឹងច្រវាក់កង់ ដៃអាចរវៃបាន។ កាលណាគេរវៃច្រវាក់កង់នោះទៅ រូបទាំងអស់ (ដូច រៀបរាប់ខាងលើ) ធ្វើសកម្មភាពច្រំដែលៗជារៀងរហូត។ គឺអាស្រ័យដោយសកម្មភាពច្រំ ដែលៗរបៀបម៉ាស៊ីនដូច្នោះហើយ ដែលអ្នកមើលក្នុងសម័យនោះ និយមហៅតុក្កតានោះ ថា ជា “ល្ខោនយន្ត”។^៤

នៅក្នុងចន្លោះឆ្នាំ ១៩៨៥-១៩៩០ ក្រុមស្រាវជ្រាវ ក៏បានជួបនឹងកសិករម្នាក់ មកពី ខេត្តកំពង់ចាម ដែលចេះធ្វើរូបតុក្កតាពីឈើ។ គេក៏បានសុំឱ្យគាត់ធ្វើរូបទាំងនោះមួយ ចំនួនដាក់តាំង នៅរោងហាលកណ្តាលវាលមុខផ្ទះ ព្រោះរូបតុក្កតាទាំងនេះត្រូវការទីវាល ដែលមាន ខ្យល់បក់ ដើម្បីជំរុញឱ្យមានចលនាបាន។ រូបទាំងនោះមានរូបយក្ស និងស្វា កាន់ដំបងច្បាំងគ្នា រូបបុរសកិនស្រូវ និងត្បាល់កិន រូបនារីបុកស្រូវ នារីអុំអង្ករជាដើម ដែល សុទ្ធតែធ្វើពីឈើហើយមានសម្លៀកបំពាក់តាមតួអង្គយក្ស ស្វា ឬក៏កសិករខ្មែរ។ រូបទាំង

^៤ ពេជ្រ ទុំក្រវ៉ិល ២០១០: ១១៤-១១៥

អត្ថបទ៖ ល្ខោនតុក្កតាខ្មែរ

នេះត្រូវវាយបញ្ជូរ ជាប់លើរន្ទង់ឈើមួយយ៉ាងវែងមាំ ដែលមានសន្ទាក់ តភ្ជាប់គ្នាពីដើមដៃ ទៅក៏កូនដៃ ឬអង្រើដទៃទៀតដែលចង់ឱ្យធ្វើចលនា គឺត្រូវចងនឹងសសៃអំបោះភ្ជាប់ទៅនឹង ស្លឹកត្នោតមួយសន្លឹកធំ ស្លូតល្អ ហើយនៅខាងចុងនៃស្លឹកត្នោតម្ខាងទៀត ក៏ចងដោយ អំបោះដូចគ្នា រួចទាញយកអំបោះនោះទៅចងព្យួរបញ្ជូរនឹងរន្ទង់ឈើមួយទៀត ដែល ដាក់ពីខាងលើស្របគ្នានឹងរន្ទង់ ដែលវាយរូបតុក្កតាភ្ជាប់នោះដោយលែងខ្សែឱ្យធ្លុះធ្លុះ ដើម្បីឱ្យខ្យល់បក់មកប៉ះស្លឹកត្នោត ស្លឹកត្នោតកម្រើករួចទាញរូបតុក្កតាទាំងនោះឱ្យមាន ចលនាឡើង។ ទៅតាមកម្លាំងខ្យល់ដែលបក់មកខ្សោយឬខ្លាំង នោះគឺធ្វើឱ្យចលនាច្រំ ដែលនៃរូបតុក្កតានោះមានភាពរង្វើលឬញាប់ដូច្នោះដែរ។

ក្រៅពីស្ថានភាពដូចបានរៀបរាប់មកខាងលើ យើងក៏ឃើញមានរូបតុក្កតាផ្សេង ទៀតខ្លះដែរ នៅទូទាំងប្រទេសកម្ពុជា ខ្លះជារូបអនុស្សាវរីយ៍ សម្រាប់ដាក់តាំងលម្អ ខ្លះជា របស់ក្មេងលេង ដូចជារូបព្រះឥន្ទ្រ ឬទេវតាជិះជំរិះសេះ។ ឯខ្លះទៀត ក៏មានរូបភាពយក តាមលំនាំបុរាណខ្មែរ ក្នុងសម្លៀកបំពាក់តាមតួអង្គនាង (ស្រី) នាយរោង (ប្រុស) យក្ស និងស្វាជាដើម។

សរុបសេចក្តីមក យើងអាចសន្និដ្ឋានបានថា នៅក្នុងប្រទេសនិងសង្គមកម្ពុជាយើង បច្ចុប្បន្ន មាននៅសេសសល់ទម្រង់ល្ខោនតុក្កតានេះយ៉ាងតិចតួចបំផុត ឬក៏អាចនិយាយ ថា គ្មានល្ខោនតុក្កតាសោះក៏បាន ព្រោះយើងមិនដែលបានឃើញគេសម្តែងឡើយ។ ជា ប្រការមួយគួរឱ្យសោកស្តាយខ្លាំងណាស់ ដែលប្រទេសកម្ពុជាធ្លាប់មានប្រវត្តិនិងតីកតាង ជាក់លាក់ ដែលធ្លាប់មានសិល្បៈតុក្កតារាប់ពាន់ឆ្នាំមកហើយ ដូចដែលមាននៅតាម ប្រាសាទទេវស្ថាននានា បែរជាគ្មានទម្រង់សិល្បៈតុក្កតានេះទៅវិញ ក្នុងពេលបច្ចុប្បន្ននេះ។

អ្វីដែលបានរៀបរាប់ខាងលើនេះ គឺជាព័ត៌មាន ជាមនសិការ ស្មារតីរំលឹករំលេចជំរុញ ឱ្យយើងគ្រប់គ្នាជាជនជាតិខ្មែរ ប្រឹងប្រែងត្រិះរិះពិចារណាក្របវិធី មធ្យោបាយ និងលទ្ធភាព ដើម្បីជំរុញមនុស្សខ្មែរ ដែលមានទេពកោសល្យ សិក្សា ច្នៃប្រឌិត ធ្វើឱ្យសិល្បៈតុក្កតាខ្មែរ នេះបានរស់រានមានជីវិតឡើងវិញ។

ឯកសារយោង

ពេជ្រ ទុំក្រវ៉ិល. (២០០៣). សិល្បៈទស្សនីយភាពនៅកម្ពុជា. ភ្នំពេញ: រដ្ឋសភានៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា។

ពេជ្រ ទុំក្រវ៉ិល. (២០១០). តន្ត្រី របាំ និងល្ខោនខ្មែរ. ភ្នំពេញ: គ្រឹះស្ថានបោះពុម្ពផ្សាយសាស្ត្រា។

